
 

 
 
 
 
 
 

FITXA 06 
 

FITXA D’ASSISTÈNCIA A LES COMISIONS EXTERNES DE LA FELIB 
 
 
Nom del representant : Joan Carles Verd Cirer 
Ajuntament de :Sencelles 
 
 
Nom de la Comissió a la qual ha assistit : 
 
Consell Assessor de Comerç 
 
 
 
Dia: 15 de novembre de 2011 
 
Lloc : Sala magna de la Visepresidència Econòmica, de Promoció Empresarial i d’Ocupació.  
 
 
INFORMACIÓ DE LA COMISSIÓ: 
 
Per ordre del president, us convoc a la sessió del Consell Assessor de Comerç de les Illes 
Balears, que tindrà lloc dia 15 de novembre de 2011 (dimarts), a les 16:30 en primera 
convocatòria, i a les 17:00 en segona, a la sala magna de la Vicepresidència Econòmica, de 
Promoció Empresarial i d’Ocupació (c/ del Palau Reial, 17, Palma), amb l'ordre del dia 
següent: 
 
1) Lectura i aprovació de l'Acta de la darrera sessió (núm. 39, de 07.02.2011) del Consell 
Assessor de Comerç.  
 

2) Proposta del calendari per a l’any 2012 dels diumenges i altres festius en què podran 
romandre oberts els establiments comercials sotmesos al règim general d’horaris comercials. A 
aquest efecte, és necessari que els membres del Consell Assessor presentin per escrit les seves 
propostes motivades a la Direcció General de Comerç i Empresa  no més tard de dia 10 de 
novembre proper (les poden presentar per fax,  núm.  971 17 61 40). 
 
3) Torn obert de paraules. 
 
El secretari del Consell Assessor de Comerç 
 

 
Carlos Mena Ginovés 
Palma, 2 de novembre de 2011 
 DESENVOLUPAMENT 

642 

23-11-11 



 

 
Punt 1 S’aprova l’acta 
 
 
 ACTA DEL CONSELL ASSESSOR DE COMERÇ DE LES ILLES BA LEARS  
Núm. de la sessió: 39  
Data: 7 de febrer de 2011  
Hora: 11:30 a 14:00  
Lloc: sala d’actes de Can Campaner, de la Conselleria de Salut i Consum  
c/ de Can Campaner, núm. 4, de Palma  
Hi assisteixen:  
Presidenta: Hble. Sra. Francesca Vives i Amer, consellera de Comerç, Indústria i Energia  
Vicepresident: Sr. Pere Trias Aulí, director general de Comerç  
Secretari: Sr. Carlos Mena Ginovés, funcionari, cap de Servei de la Direcció General de 
Comerç  
Tècnics (art. 2.7 de l’Ordre de la consellera de Co merç, Indústria i Energia de 10 de 
maig de 2010):  
Sra. Maria Antònia Nadal Gil, funcionària, cap de la Secció I de la Direcció General de 
Comerç  
En representació del Consell Insular de Mallorca:  
Vocal suplent: Luz Maria Iglesias Alonso, directora insular de Promoció Econòmica  
En representació del Consell Insular de Menorca:  
Vocal suplent: Francesc Pons Morlà, director insular de Promoció Econòmica  
En representació de la Federació d’Empresaris de Co merç de Balears (AFEDECO):  
Vocal titular: Sr. Antonio Vilella Paredes, secretari general  
En representació de l’Associació Empresarial Petit i Mitjà Comerç de Mallorca (PIME – 
COMERÇ):  
Vocal titular: Sr. Bernat Coll i Fiol, president  
En representació de l’Associació Empresarial de Com erciants de Menorca (ASCOME):  
Vocal suplent: Sr. Jordi Bosch Morlà, secretari  
…/…  



 
…/…2) Continuació Acta sessió núm. 39 del Consell A ssessor de Comerç de les Illes Balears (7 de febrer  de 2011)  

En representació de la Petita i Mitjana Empresa d’E ivissa i Formentera (PIMEEF):  
Vocal titular: Sr. Vicente Tur Alonso, tècnic de comerç (acompanyat del Sr. José Javier Marí, 
president de l’Associació de Comerç de Pimeef)  
En representació de la Petita i Mitjana Empresa de Formentera (PIMEF):  
Vocal titular: Sr. Joan Mayans Castelló  
En representació de les organitzacions empresarials  de grans empreses de distribució:  
Vocal titular: Sr. Francisco García Balcells, delegat d'ANGED  
En representació d’UGT BALEARS - Federació de Treba lladors de Comerç, Hoteleria - 
Turisme i Joc:  
Vocal titular 2n: Bladimiro García Fernández, secretari  
Vocal titular 3a: Sra. Visitación Crespo Espín, secretària  
En representació de CCOO – Federació de Comerç, Hos taleria i Turisme de les Illes 
Balears:  
Vocal titular 1a: Sra. Ángeles Sánchez Úbeda, secretaria general  
Vocal titular 2n: Sr. Ginés Díez González, secretari d’acció sindical i ocupació  
En representació d’USO – Unión Sindical Obrera de l es Illes Balears:  
Vocal suplent: Sr. Juan Antonio Santiago Martín, responsable de la Federació de Serveis  
En representació de l’associació de consumidors de les Illes Balears 1:  
Vocal titular: Sra. Claudia de Haro Porres, vocal de consum, associació de consumidors 
Nuredduna  
En representació de l’associació de consumidors de les Illes Balears 2:  
Vocal titular: Sr. Bernat Ferrer Guàrdia, president de La Defensa, Associació de Consumidors 
i Usuaris  
En representació dels municipis de les Illes Balear s:  
Vocal titular: Joan Carles Verd Cirer, vicepresident primer de la FELIB  
En representació de la Direcció General de Consum:  
Vocal titular: Sra. Conxa Obrador Guzmán, directora general de Consum  
No hi assisteixen:  
El representant del Consell d’Eivissa i el vocal titular 1r en representació d’UGT.  
.../...  
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Ordre del dia:  
1) Lectura i aprovació de l'Acta de la darrera sessió (núm. 38, de 2.12.2010) del Consell 
Assessor de Comerç.  
2) Consulta al Consell Assessor de Comerç de les Illes Balears del Projecte de reglament de 
desenvolupament de la Llei 11/2001, de 15 de juny, d’ordenació de l’activitat comercial a les 
Illes Balears.  
3) Estudi de la proposta de PIMECO de creació d’una comissió de coordinació entre 
administracions amb competències en matèria de venda ambulant per a l’anàlisi i proposta de 
solució de la problemàtica que planteja aquest tipus de venda.  
4) Estudi i avaluació de la convocatòria de subvencions per a l’any 2011.  
5) Torn obert de paraules.  
Desenvolupament de la sessió  
1 La presidenta obre la sessió en segona convocatòria; dóna la benvinguda als assistents i 
seguidament cedeix la paraula al vicepresident, qui demana als assistents si tots han rebut i 
llegit una còpia de l’Acta de la sessió anterior i si l’aproven. Els assistents responen 
afirmativament i el vicepresident dóna per acomplert el primer punt de l’ordre del dia.  
2 Quant al segon punt de l’ordre del dia, de consulta al Consell Assessor de Comerç de les 
Illes Balears del Projecte de reglament de desenvolupament de la Llei 11/2001, de 15 de juny, 
d’ordenació de l’activitat comercial a les Illes Balears, el vicepresident exposa que durant el 
període d’exposició pública s’han rebut per escrit al·legacions, suggeriments i comentaris al 
text del Projecte, també dels membres d’aquest Consell, i a tots els escrits la Direcció General 
de Comerç els ha donat resposta. S’han incorporat algunes aportacions, ja consensuades, 
amb l’objecte d’aclarir problemes detectats, com la referent a la de l’activitat comercial en el 
cas de tres o més diumenges i/o festius consecutius, en què a partir d’ara, si es dóna aquest 
cas, un d’aquests haurà de formar part del calendari dels vuit dies d’obertura autoritzada. 
També, en l’assumpte dels aparcaments, es regula el que està previst a la Llei i, quant a 
zones de gran afluència turística, es considera convenient crear una comissió específica per 
intentar aconseguir un consens amb els ajuntaments, atès que són els que tenen la 
competència per proposar a la Conselleria la determinació de les zones. Seguidament dóna la 
paraula als assistents.  
CCOO: Aporta els seus comentaris al Projecte de reglament per escrit i demana que aquest 
s’incorpori a l’expedient. Finalment, conclou que, comentaris apart, s’absté de pronunciar-se a 
favor o en contra del Projecte.  
.../...  
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AFEDECO: Demana si el text que se sotmet a consulta avui ja és el definitiu o si el Consell 
Assessor té capacitat per canviar ara alguna cosa, perquè, en tot cas, vol insistir en el que ja 
va plantejar per escrit. Reitera que va sol·licitar regular el cas de dos diumenges consecutius, 
no de tres i, sobre la regulació dels drets lingüístics, demana si l’exigència d’estar redactat en 
català es refereix als cartells, però no als tiquets de venda.  
VICEPRESIDENT: Respon afirmativament a la segona qüestió plantejada per d’Afedeco. 
D’altra banda, afegeix que el Projecte de decret ha d’anar al Consell Consultiu, però que creu 
que fins al darrer moment es pot modificar.  
SECRETARI: Demana si hi ha qualque oposició al Projecte.  
ANGED: Respon que no pot estar a favor, això ja ho va dir fa temps. Si s’hagués de votar, 
votaria que no està d’acord, perquè la norma no s’ajusta a l’esperit de la llei.  
UGT: Considera que el Projecte no recull totes les qüestions que podria recollir, però li pareix 
raonable la solució que es dóna per als tres festius consecutius, si fos per a dos, no estaria 
d’acord. Demana si aquest punt quedarà així com està i la presidenta li respon que sí.  
ASCOME: Recorda que va presentar per escrit una quinzena d’arguments i suggeriments i el 
vicepresident li respon que es van prendre en consideració les seves aportacions, tal com se li 
va manifestar en l’escrit d’agraïment per la seva col·laboració que des de la Direcció General 
de Comerç se li va trametre.  
CCOO: Demana si el Projecte de reglament preveu el cas de tres o més festius consecutius 
locals i la presidenta li respon que no, que es consideren els festius d’àmbit autonòmic i 
estatal.  
PIMEF: Pregunta si les dates fixades per a l’inici de les rebaixes es revisaran cada any o són 
ja per sempre. CCOO i ANGED li responen que la idea és deixar la data fixada, amb caràcter 
estable. La presidenta confirma que la intenció és donar estabilitat en el temps a les decisions 
que es prenen; això no obstant, si sorgeix un assumpte que per la seva importància requereix 
una revisió, se’n podrà parlar.  
El vicepresident, atès que no es produeixen més intervencions sobre aquest punt, passa al 
següent.  
3 Quant al tercer punt de l’ordre del dia, el vicepresident dóna la paraula a PIMECO, que és 
qui ha presentat la proposta de creació d’una comissió de coordinació entre administracions 
amb competències en matèria de venda ambulant.  
PIMECO: Explica que la seva proposta és que la Conselleria de Comerç hauria de liderar una 
taula per intentar cercar solucions a la venda il·legal, perquè suposa una gran competència 
deslleial per als comerços.  
.../...  
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VICEPRESIDENT: Diu que es tracta d’un problema complicat, perquè hi intervenen moltes 
administracions. Proposa crear una comissió dins el Consell Assessor de Comerç, que es 
podria posar en funcionament immediatament.  
CCOO: Considera molt més efectiva la denúncia directa, perquè amb una taula arribaríem a 
les mateixes conclusions que ja es coneixen de fa un munt d’anys, no aniríem més enllà i 
acabaríem per reconèixer que l’actuació li correspon a la policia, a la Delegació del Govern i a 
l’Ajuntament.  
PIMECO: Li respon que amb les denúncies no es fa res. Creu que hauria d’haver una reunió 
de totes les administracions perquè la Delegació del Govern i l’Ajuntament posin de la seva 
part, perquè com s’ha fet fins ara no s’aconsegueixen solucions.  
USO: Puntualitza que el problema no l’ocasionen els venedors ambulants, la majoria 
autònoms que paguen les seves quotes, sinó els venedors il·legals.  
PIMEEF: A Eivissa el problema diari és que s’està sol·licitant la creació de mercats a 
qualsevol banda de l’illa i a qualsevol ubicació (a restaurants, a explanades, etc.) i que els 
productes que es venen de vegades no són legals. Pregunta qui té la competència per 
autoritzar nous mercats.  
VICEPRESIDENT: Contesta que la competència és municipal. Des de la Conselleria només 
es poden exigir els requisits mínims que estableix la Llei. No obstant, s’està treballant en 
l’elaboració d’una ordenança model, consensuada amb els ajuntaments, però la competència 
és municipal.  
PIMECO: Reitera que la seva proposta no es refereix a la regulació dels mercats, sinó a la del 
comerç irregular.  
UGT: Diu que l’assumpte del “top manta”, que en definitiva és del que estam parlant, és una 
vessant més del problema de l’economia submergida. S’ha d’anar alerta amb la regulació dels 
mercats, perquè té una incidència important en l’assumpte dels horaris i de l’obertura en 
diumenges: pensem que la llei estableix una excepció a la limitació d’horaris per als 
establiments ubicats a l’entorn immediat dels mercats.  
PRESIDENTA: Resumeix que s’està debatent sobre dues qüestions: d’una banda, sobre la 
regulació dels mercats i, d’una altra, sobre la venda irregular. Sobre la primera qüestió, la 
Conselleria està treballant en l’elaboració d’una ordenança tipus; sobre la segona, des de la 
Conselleria es pot parlar amb la Delegació del Govern i amb els ajuntaments per traslladar-los 
que aquest és un assumpte que preocupa als membres del Consell Assessor de Comerç. La 
presidenta es compromet a fer-ho.  
PIMECO: Diu que no demana una comissió forçosament, sinó solucions. Si la Conselleria ho 
pot intentar, Pimeco s’ofereix per fer les pressions que facin falta.  
Atès que no es produeixen més intervencions sobre aquest punt, el vicepresident passa al 
punt següent.  
.../...  
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4 Quant al punt 4t de l’ordre del dia, estudi i avaluació de la convocatòria de subvencions per 
a l’any 2011, el vicepresident dóna la paraula als assistents:  
PIMEEF i PIMECO: Sol·liciten que es revisi a la baixa el límit mínim d’inversió, que en aquesta 
convocatòria s’ha establert, per primera vegada, en 3.000 €.  
VICEPRESIDENT: Respon que no hi ha inconvenient en revisar i rebaixar aquest límit, fins a 
una quantitat que resulti raonable en relació al cost dels recursos que s’han de destinar per a 
la tramitació administrativa.  
ASCOME: Demana un aclariment sobre els projectes de cooperació empresarial, que a 
Menorca no n’hi ha cap. També demana quan sortirà la convocatòria.  
VICEPRESIDENT: Respon que es tracta dels projectes empresarials que puguin sorgir, que 
prèviament hagin estat aprovats per la Conselleria i que ajudin a dinamitzar sectors, i que 
comptaran amb l’ajuda dels serveis tècnics de l’IDI. Quant a la convocatòria, espera que 
sortirà aviat, possiblement en aquest mes.  
5 En el torn obert de paraules, el vicepresident anuncia que la setmana que ve convocarà una 
reunió específica per abordar l’assumpte de les zones de gran afluència turística i que també 
es podria tractar el tema de la delimitació dels mercats dels diumenges en relació a l’excepció 
de la limitació d’horaris.  
FELIB: Demana si aquesta reunió es farà a la seu de la Felib, i el vicepresident li respon que, 
en primer lloc vol reunir-se a la Conselleria i, després, a la Felib.  
PRESIDENTA: Creu que amb les delimitacions dels entorns dels mercats dels diumenges 
potser s’ha abusat, perquè hi ha ajuntaments que han delimitat com a entorn immediat tot el 
municipi, amb la qual cosa tothom pot obrir en diumenge durant el període que fixa la Llei 
autonòmica (del 15 de març al 30 d’octubre), però se suposa que quan els ajuntaments han 
fet aquesta proposta és perquè l’han estudiada. Ho diu perquè ha rebut denúncies que no 
tenen en compte aquestes disposicions legals i l’interessa aclarir aquest tema per evitar 
demagògies.  
AFEDECO: Recorda que la Llei diu que la proposta ha de ser “suficientment motivada”.  
VICEPRESIDENT: També recorda que les zones de gran afluència turística i les delimitacions 
d’entorns de mercats fa anys que estan aprovades.  
ANGED: Diu que fa temps que intenten tractar aquest tema amb l’Ajuntament de Palma. És 
curiós que al municipi de Palma s’hagin determinat unes zones a la part costera, però se 
n’han deixat de banda algunes altres, com per exemple Portopí, que no s’ha determinat com a 
zona de gran afluència turística. El fet és que Palma no s’ha considerat com a zona de gran 
afluència turística i els diumenges és una ciutat deserta.  
.../...  
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CCOO: Considera que s’hauria de parlar sobre aquest tema. És molt trist veure la ciutat 
buida. És un tema interessant, perquè el petit comerç, que pot obrir, no obre.  
VICEPRESIDENT: Vol informar als assistents sobre les actuacions que ha realitzat la Direcció 
General de Comerç en relació a un anunci que va fer PIMECO sobre possibles infraccions de 
tres establiments a Inca i dos a Llucmajor. Tots tenen expedients oberts, per manca de 
llicència autonòmica o per infracció horària, això no obstant recorda que entre el 15 de març i 
el 30 d’octubre de cada any poden obrir. En tots els casos s’han fet diligències prèvies per 
requerir-los que trametin el projecte tècnic, que permetrà comprovar amb exactitud la 
superfície.  
PIMECO: Puntualitza que no presenta denúncies per motiu d’ètnia, sinó per irregularitats; les 
seves denúncies són correctes, perquè, si més no, incompleixen els horaris, perquè ara no és 
el període de 15 de març a 30 d’octubre. Diu que un d’ells, que té més de 700 m2, ha tornat a 
obrir. No sap si la inspectora quan hi va, avisa.  
SECRETARI: Puntualitza que la inspectora té l’obligació d’identificar-se en el moment d’entrar 
a un establiment comercial quan el va a inspeccionar.  
PRESIDENTA: Vol que consti en acta expressament el seu agraïment a la inspectora, que ha 
d’anar en diumenge a inspeccionar i que fa la seva feina molt ben feta. Afegeix que òbviament 
s’ha de fer control dels establiments, i agraeix que es presentin denúncies, però demana que 
es facin amb serietat, després d’haver consultat la normativa, que es troba a l’abast a la 
pàgina web de la Direcció General de Comerç, quan s’hagi vist si el fet és denunciable. No pot 
ser denunciar i simultàniament llançar titulars de premsa perquè sembli que la feina ja està 
feta.  
VICEPRESIDENT: Diu que concretament de l’establiment a què es refereix Pimeco hi ha 
obert un expedient sancionador que, com tots els expedients, duu un procés de tramitació, 
durant el qual es poden adoptar les mesures cautelars que corresponguin.  
La presidenta demana si hi ha més qüestions a tractar.  
ASCOME: Vol fer constar que el sector de tèxtil i de calçat de Menorca no entén com és que 
una comunitat autònoma turística com la nostra comença les rebaixes dia 1 de juliol.  
PRESIDENTA: Li respon que a l’anterior sessió d’aquest Consell Assessor, quan es va tractar 
l’assumpte de les dates de les rebaixes, se li va donar l’oportunitat de fixar una data diferent 
per a Menorca, però Ascome va optar per tenir la mateixa que a les altres Illes.  
ASCOME: Li preocupa que dia 1 de juliol no sigui inamovible.  
CCOO: Diu que en principi sí que ho serà, llevat que sorgeixi una conjuntura que aconselli 
modificar aquesta data.  
PRESIDENTA: Atès que no hi ha més qüestions, agraeix a tots la seva presència, les seves 
aportacions i el debat, sempre enriquidor.  
.../...  
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Acords:  
1 Aprovar, per unanimitat, l’acta de la sessió anterior.  
Finalment, no havent més assumptes que tractar, la presidenta aixeca la sessió, de la qual, 
com a secretari, estenc aquesta acta.  
El secretari del Consell Assessor de Comerç, Vist i plau, la presidenta,  
Carlos Mena Ginovés Francesca Vives i Amer 
 
 
Punt 2 S’analitzen les propostes de les diferents associacions. S’acorda no tenir en 
compte la proposta de ASODIB, atès que no està representada al Consell Assessor. 
Després de deliberar i votar s’aprova per majoria el següent calendari de festius de 2012 
en els quals es podran obrir els comerços: 

• 8 de gener 
• 5 d’abril 
• 8 de juliol 
• 12 d’octubre 



 

• 8 de desembre 
• 16 de desembre 
• 23 de desembre 
• 30 de desembre 

 
Punt 3 El conseller proposa avançar el periode de rebaixes de gener a dia 2. Despres del 
debat s’acorda desestimar l’avançament per les properes rebaixes pel trasbals que 
suposaria als comerciants a aquestes alçades, i plantejar-ho amb més temps de cara a 
futures temporades. 
 
Sense res més a tractar s’aixeca la reunió. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Heu de remetre la fitxa a:  
 
felib@felib.es  
 
o bé per fax: 971 76 31 02 


